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V E R D R A A G Z A A M H E I D 
K U N  J E  L E R E N 

Wat dan wel? Hoe kunnen we onze onverdraag-
zaamheid aan banden leggen en onszelf op z’n 
minst openstellen voor de mensheid als geheel. In 
de loop der jaren ben ik tot zes gedachten gekomen 
die me helpen om mijn eigen onverdraagzaamheid 
te beteugelen. Het zijn inzichten waarmee ik mezelf 
soms tot de orde roep. 

1: De verbinding aangaan
Verdraagzaamheid gaat over dat wat anders is in 
het bestaan van een ander, maar ook over dat wat 
anders is in je eigen leven. Verdraagzaamheid is een 
kwaliteit die je kan helpen om deze situaties uit te 
houden. Dat is van levensbelang, want het perfecte 
leven bestaat niet. Het hoort bij het leven dat we 
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onze uniciteit niet verder gaat dan het customizen 
van je eigen IKEA-bankstel. In godsdiensten  –  denk 
aan een boeddhistisch klooster waar alle monniken 
er hetzelfde uitzien  –  gaat het er niet om jezelf te 
onderscheiden, maar om die zaken te benadrukken 
waarin wij mensen nu juist gelijk zijn. Daarin zoekt 
men de verbinding. Verbinding is gebaat bij herken-
ning. En waarom ook niet? We verlangen allemaal 
naar een veilige plaats, naar eten en drinken en een 
zekere mate van comfort. Wij zijn allen gelukzoe-
kers. We delen allemaal de ervaring dat we ooit 
geboren zijn en dat we ooit zullen sterven. Niemand 
vormt daarop de gelukkige uitzondering. En dat is 
maar goed ook, want zo kunnen we ook van elkaar 
leren hoe we omgaan met de grenzen van tijd, cul-
tuur en godsdienst. Datgene waarin wij gelijk zijn is 
geen bedreiging van onze uniciteit, maar helpt ons 
om ons juist als individu staande te houden.

3 : Ervaring toetsen aan geloofsdoctrine
Het is niet zo dat ik persoonlijke ervaringen in de 
ban wil doen, maar we kunnen een spade dieper 
graven als we onze ervaringen niet op zichzelf laten 
staan. Het kan ons troosten en inspireren, als we 
ontdekken dat er andere mensen zijn geweest en 
zullen komen die net als wij met hun leven in het 
reine moesten komen. Eeuwenlang heeft de gods-
dienstige doctrine als vindplaats van geloof prima 

ziek worden, dat we doodgaan, dat ongeluk ons 
treft. Het leven is in essentie oneerlijk. De porties  
geluk en verdriet zijn niet gelijk verdeeld. Dat is 
de bittere realiteit, en een volwassen geestelijke 
levenshouding houdt daar rekening mee. Het andere 
dringt zich altijd op. Niet alleen in de vorm van de 
ander die anders is of van het heilige dat ons wil 
troosten, maar ook in de vorm van gebeurtenissen 
die je niet wenst, waar je eigenlijk bang voor bent of 
die je bedreigen. Natuurlijk zijn dit soort gebeurte-
nissen verstorend. Tegelijkertijd horen ze wel bij het 
leven. We moeten ons er dus wel toe verhouden.  
De vraag is alleen: hoe? Vormen ze een uitdaging?  
Of een bedreiging? In ieder geval dienen we onge-
lukkige of moeilijke perioden in ons leven niet 
te zien als lastig oponthoud, als een periode die 
er eigenlijk niet bij hoort. Het hoort bij ieders 
levensopdracht om de verbinding tussen moeilijke 
en gelukkige tijden te blijven maken en beide een 
plaats toe te kennen in je levensverhaal.

2 : Zien waarin we gelijk zijn
Onze tijd kenmerkt zich door een afkeer van unifor-
miteit. Op Koningsdag of tijdens een voetbalkam-
pioenschap willen we allemaal in het oranje, maar 
verder geldt: ‘we’re all individuals’ (zoals de menigte 
scandeerde in de film Life of Brian). Al kun je je 
afvragen of we onszelf niet voor de gek houden als 
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4 : Onszelf relativeren
We zijn niet het middelpunt van het heelal. Lang-
zaam maar zeker dringt dit tot ons door, al doen 
snelle technologische ontwikkelingen ons soms 
het tegenovergestelde geloven en leven veel men-
sen nog vanuit de idee dat de mens de kroon op de 
schepping is en alles kan doorgronden. 

Zelfrelativering houdt allereerst in dat we de 
wetenschap niet al te snel op een voetstuk plaatsen. 
Juist thema’s die in godsdiensten worden uitgewerkt,  
heeft de wetenschap nog niet kunnen doorgronden.  
Denk aan het bewustzijn en de betekenis van het 
leven. Die moeten nog ‘ontdekt’ worden. Net als 
godsdienst is ook wetenschap niet van smetten 
vrij. De twintigste eeuw heeft laten zien dat weten-
schap net als godsdienst kan perverteren en immo-
reel kan worden  –  denk maar aan de rassentheo-
rieën en afschuwelijke experimenten op mensen in 
Nazi-Duitsland.

Zelfrelativering houdt ook in dat we het onder-
scheid tussen mens en dier opnieuw doordenken. 
De mens op de top van de piramide is misschien 
logisch wanneer je het bijbelboek Genesis als uit-
gangspunt neemt, maar het is vreemd als je de 
inzichten van Darwin en latere DNA-ontdekkingen 
serieus neemt. Een tegenbeweging is inmiddels in 
gang gezet. Vanuit een hele andere scheppings-
gedachte zijn er ook pleidooien voor dierenrechten 

gefunctioneerd. Het getuigt van minachting om die 
gedachten, die mensen door de eeuwen heen heb-
ben geformuleerd om het lijden te kunnen uithou-
den, in een ommezwaai af te serveren. Er is volgens 
mij ook behoefte aan een groter verhaal. In een bij-
eenkomst over godsdienst in onze tijd verwoordde 
een twintiger zijn gemis van het grote verhaal heel 
treffend. Hij zei: ‘Ik maak me nu al druk over de 
vraag hoe ik straks de dood van mijn moeder op 
Facebook moet melden.’

Wanneer we onze persoonlijke ervaringen   –  als 
eigentijdse vindplaats van geloof  –  verbinden met 
de uit onze publieke ruimte verbannen geloofs-
doctrine, kunnen we onze ervaringen in een groter 
verband plaatsen. Dit kan ons helpen om ervaringen 
te begrijpen en te interpreteren. Dit is ook waar de 
remonstrantse hoogleraar theologie Christa Anbeek 
voor pleitte bij haar aantreden in 2013. In plaats  
van religieuze dogma’s af te serveren en ze allemaal  
te duiden als onderdrukkende bedenkels van theo-
logen, zouden we beter kunnen kijken naar de ach-
terliggende ervaringen waar die religieuze formules 
naar verwijzen. Want een geloofsdoctrine is niets 
anders dan een geheel aan gestolde ervaringen. We 
zijn niet de eersten die de raadsels van het leven 
moeten uithouden, die ziek worden, die sterven en 
die dit willen duiden. Een geloofsdoctrine bevat aan-
wijzingen om je staande te houden in de toekomst.
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maar je op een nieuw spoor zetten. Omgaan met 
mensen bij wie ik niet mezelf kan zijn, blijven als het 
gevoel is verdwenen, niet geraakt worden: dit is voor 
mij soms ook het doorgangsgebied naar vernieuwing. 
Vervreemding en verveling zijn wezenlijke bronnen 
voor kunstenaars. Een vriendin van me zei laatst dat 
haar dochter de mooiste tekeningen maakt wanneer 
ze zich eerst eens even heel stevig verveelt. Waarom 
zou dat voor de kunst van het leven anders zijn?

6 : Broederschap herwaarderen
Er valt iets voor te zeggen om broederschap tussen 
mensen wat meer krediet te geven dan we nu doen. 
Jan Terlouw pleitte hiervoor tijdens de Dodenher-
denking op 4 mei 2014. Hij plaatste zijn pleidooi 
vooral in een politieke context. ‘Broederschap 
vraagt in onze samenleving om meer onderhoud 
dan vrijheid of gelijkheid,’ stelde hij. Ik zou een  
spiritueel argument willen toevoegen om het belang 
van broederschap te onderstrepen. Als zelfverwer-
kelijking en zelfontplooiing de hoogste spirituele 
waarden zijn, laten we het mensdom in zekere zin 
verkommeren. Dit was tweeduizend jaar geleden 
al de boodschap van de eerste christenen toen zij 
hoop, geloof en liefde centraal stelden in hun over-
tuiging. Eenling is geenling. Het talent, het intellect, 
de emotionele en fysieke kwaliteiten om tot bloei te 
komen: niet iedereen is alles gegeven. We kunnen in 

te horen. Er zijn ook geluiden te vernemen   
–  bijvoorbeeld bij politici die een groene en duur-
zame politiek bepleiten  –  waarin de eenheid van 
alles wat op aarde leeft en lijdt wordt benadrukt. 

Maar zelfrelativering is meer dan een heror de-
ning van onze gedachten en denkbeelden. Het bete-
kent ook dat we geduld moeten leren opbrengen. 
Geduld wil zeggen dat je je overgeeft aan krachten 
buiten jou om en die het werk laat doen. Wie gedul-
dig is, geeft de tijd wat ruimte en vertrouwt erop dat 
wachten soms tot een nieuwe vruchtbare situatie 
kan leiden. 

5 : De vervreemding toelaten
‘Ik ben mezelf niet en al die jaren nooit geweest,’ 
zongen kleinkunstenaars Acda en de Munnik 
getergd. De dichteres Vasalis dichtte ooit: ‘Diep van 
mijn zang en van mijzelf vervreemd hoor ik in twij-
fel niets dan toon na toon…’ Hoe weet je dat je een 
vreemde bent in je leven? Vasalis verwijst naar een 
innerlijke melodie waarmee je niet meer in verbin-
ding staat. Bij Acda en de Munnik is de verbinding 
met het gezang in jezelf ‘niet of nooit geweest’.

Ik pleit voor vervreemding, voor luisteren naar 
woorden die je niet direct raken, voor het uithou-
den van situaties waarover je geen controle hebt. 
Waarom? Omdat je zo oog krijgt voor die aspecten 
van het leven die niet direct je eigen ik bevestigen, 
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ons piere-eentje jammerlijk falen en juist dan zijn  
we aangewezen op elkaar. In de vorige eeuw was  
het wellicht nodig dat we onze individualiteit en uni-
citeit op het spoor kwamen, omdat broederschap 
gelijkheid en vrijheid klemzette. Het collectief was 
een dwangbuis geworden. Maar inmiddels is de tijd 
rijp om ons af te vragen hoe we ons als groep willen 
gedragen. Of om nog preciezer te zijn: het is tijd om 
de kwaliteit van de groep aan de orde te stellen en te 
doordenken.

Vier obstakels die verdraagzaamheid in de weg 
staan; zes inzichten die ons kunnen helpen om wat 
verdraagzamer te zijn. Toch is hiermee niet alles 
gezegd. Verdraagzaamheid mag dan nastrevens-
waardig zijn, tegelijkertijd kun je je afvragen of het 
mensdom niet een grotere bestemming kent dan 
elkaar alleen maar verdragen. Hier betreed ik het 
domein van de godsdienst. Om preciezer te zijn: 
hier komt de boodschap van Jezus van Nazareth in 
het spel. 


